
میانه آذر ماه روزهای شلوغ دانشگاه ها البته برای مقامات 

و مســـئولان کشور است. به رسم چندین ساله در روز 

دانشجو، مســـئولان و مقامات کشور به دانشگاه ها 

می روند و پای صحبت دانشـــجویان و انتقادات آنها می نشـــینند و 

دانشجوها هم فرصت را برای نقد مسئولان در مورد رفتار، درخصوص 

اتفاقات و وقایـــع روز فراهم می بینند. اژه ای، رئیس قوه قضائیه هم به 

این بهانه به دانشگاه علوم وتحقیقات دانشگاه آزاد رفت و مختومه شدن 

90 هزار پرونده، لزوم علنی شدن دادگاه ها و قصه پرحاشیه این روزها، 

یعنی قانونی که مجلس مصـــوب کرده ازجمله موضوعاتی بود که در 

جلسه رئیس قوه قضائیه با دانشجویان مطرح شد. 

   در همین شورای عالی انقلاب فرهنگی

در مورد برخی از مصوبات فریادم بلند است
تصویب لایحه عفاف و حجاب و اجرای آن این روزها رفت و برگشت های زیادی 

میان دولت، مجلس و قوه قضائیه به وجود آورده است. لایحه ابتدا با پیشنهاد قوه 

قضائیه به مجلس رفت و با تغییراتی که بهارستانی ها انجام دادند، به شکل فعلی 

درآمد. حالا اما در موعد اجرای قانون، به نظر می رسد دولت انتقاداتی به لایحه 

دارد و برخـــی مقامات دولتی حتی از تعلیق قانون صحبت کردند. موضع رئیس 

مجلس و رئیس قوه قضائیه به صورت خاصه در مورد این لایحه این بود که قانون 

باید اجرا شود. پای این موضوع به جلسه روز گذشته رئیس قوه قضائیه هم باز شد 

و اژه ای از لزوم اجرای قانون مجلس گفت و تاکید کرد قانون باید اجرا شود اما اگر 

نقصی در آن وجود دارد، باید اصلاح شود و گفت: »یکی از مواردی که می تواند 

مشکلات را کم کند، این است که ما ملتزم به قانون باشیم. بله یک زمانی است 

که می فرمایید قانون اشکال دارد، باید قانون را اصلاح کنیم، قانون خلأ دارد، باید 

خـــلأ را برطرف کنیم. اتفاقا از روزی که آمدم به میزان تجربه ای که در این زمینه 

داشتم، تلاشم این بود که قوانینی که نیاز به اصلاح داشتند، اصلاح شوند. خیلی 

از آنها در مسیر اصلاح است، برخی اصلاحیه ها به دولت رفته، برخی دیگر نیز 

به مجلس رفته است اما نهایتا از همه ملتزم تر به قانون، قوه قضائیه است. برخی 

از مسائل را بر طبق قانون فعلی تا زمان قطعیت حکم امکان افشا نداریم، برخی از 

آنها را حتی بعد از قطعیت حکم اجازه نداریم، طبق قانون اساسی و قانون مجلس 

افشا کنیم. شورای عالی انقلاب فرهنگی و مصوبات آن در حکم قانون است، نه 

در همه موارد. در پاره ای از موارد شـــورای عالی انقلاب فرهنگی مصوباتی دارد 

که ابهام داشته است، نه یک بار که چند بار. حتی آنجایی که ابهام داشته، تفسیر 

خواستیم، تفسیر کردند. در همین شورا در مورد برخی مصوبات صدای من بلند 

اســـت اما وقتی مصوب شد، حتی اگر نظر مخالف داشته باشم باید ملتزم به آن 

باشم. قانون مجلس برای همه ما باید الزام آور باشد، امروز یکی از ایراداتی که هم 

داخل قوه قضائیه می گویم، هم بیرون از قوه می گویم و هم در نشست مجلس گفتم 

این است که باید همه ملزم به قانون باشیم. نمی شود یک نهاد قبول نکند و بگوید 

که این قانون آنجا نیست. باید ملتزم به قانون باشد. اگر قانون ایراد دارد، باید رفع 

کند، ولی تا قانون وجود دارد همه باید ملتزم به قانون باشیم.«

   بعد از مختومه شدن 90 هزار پرونده در 1401

دو دستگاه به ما اعتراض کردند
بعـد از آنچـه در جریـان ناآرامی هـای پاییـز 1401 رخ داد، برخـوردی کـه قـوه 

قضائیه با افرادی که بازداشـت شـدند داشـت، جالب توجه بود. عفو گسـترده 

افـراد و عمومـا جوانانـی کـه در جریـان ایـن اتفاقات بازداشـت شـدند، عملا 

امـکان سوءاسـتفاده رسـانه های فارسـی زبان از ایـن ماجـرا را گرفـت، بخـش 

زیـادی از برنامه ریزی هـای آنهـا را خنثـی کـرد. علاوه برایـن، چهـره برسـاخته 

ایـن رسـانه ها از نظـام حکمرانـی در نگاه برخی از ایـن افراد فروریخت. بخش 

زیـادی از آنهایـی کـه در جریـان ناآرامی ها بازداشـت شـدند عمومـا جوانانی 

بودنـد کـه تحـت تاثیر فضا در ایـن اتفاقات حضور داشـتند. رئیس قوه قضائیه 

امـا روز شـنبه اطلاعـات دقیق تـری از عفـو این افـراد داد و خبـر داد که نزدیک 

بـه 90 هـزار پرونـده مربـوط بـه این اتفاقات مختومه شـده و توضیـح داد: »در 

اغتشاشـاتی که در 1401 رخ داد، اقدامات مثبتی انجام شـد. بله ممکن اسـت 

کسـی اعتـراض داشـته باشـد کـه در برخـی مـوارد اشـتباهاتی رخ داده. ما هم 

ادعـا نمی کنیـم کـه همـه کارهایمان صحیح اسـت. دو کار می شـد انجام داد. 

یـک، کسـانی کـه جواننـد و تحت تاثیر جو قرار گرفتند، سـابقه زنـدان ندارند، 

کسـانی کـه اگـر بـه زنـدان برونـد بـرای آینـده و تحصیل بـا مشـکلاتی مواجه 

می شـوند، کسـانی کـه اگـر محکومیتـی پیـدا کننـد، گرفتاری هـای متعدد در 

زندگـی پیـدا می کننـد، کسـانی کـه همیـن الان می گوینـد مـا اشـتباه کردیـم 

و می گوینـد تعهـد می دهیـم، مـا پیشـنهادی دادیـم کـه نزدیـک بـه 90 هـزار 

پرونده، در این زمینه یا مختومه شـد یا روندش کم شـد. دشـمن می توانسـت 

از تک تـک آنهـا اسـتفاده کنـد. دو دسـتگاه اعتراض کردند کـه برخی از افرادی 

کـه آزاد شـدند، جـزء منافقیـن بودنـد، جـزء داعـش بودند. من ادعـا نمی کنم 

که هیچ اشـتباهی نشـده. ممکن اسـت در 90 هزار، یک درصدی هم اشـتباه 

شـده باشـد امـا یـک لیسـت بـه مـن دادند حـدود 32 نفـر. یک لیسـت دیگر 

دادنـد کـه مجمـوع ایـن افـراد، نزدیـک بـه 150 نفـر شـدند. مـا این تعـداد را 

بررسـی کردیم و گفتیم ممکن اسـت دادسـتان ما در تطبیق اشـتباه کرده باشـد. 

دیـدم بعضـی از ایـن افراد که نامشـان مشـمول عفو شـده، اصلا مشـمول عفو 

نشـدند. یـک نفـر از اینهـا اتهـام بـه نفـاق داشـت اما اتهـام در سـطحی نبود، 

محکومیتـش تمـام شـده بـود و یـک ماه به پایـان محکومیتش باقـی مانده بود. 

اگـر آن زمـان هـم آزاد نمی شـد، یـک مـاه دیگـر آزاد می شـد. تازه مـا آن زمان 

گفتیـم کـه شـرایطش خوب بـوده و تعهد داده اسـت.«

   چطور می گویید با دانه درشت ها برخورد نمی شود؟

چرا با دانه درشت ها برخورد نمی شود؟ جامعه تبعیض را در خاطر خود ثبت 

می کند و عموما آن را فراموش نمی کند. در ســـال های اخیر برخوردی که در 

مواجهه با تخلفات برخی از مســـئولان صورت گرفته این تصویر را در بطن 

جامعه جا انداخته که برخورد با تخلفات و فسادهای مسئولان تفاوتی عمیق 

با رسیدگی به تخلف مردم عادی دارد و خروجی آن هم جا افتادن این تصویر 

است که با دانه درشت ها برخورد نمی شود، موضوعی که رئیس قوه قضائیه در 

پاسخ به سوال یکی از دانشجویان به آن اشاره کرد و گفت: »چطور می فرمایید 

با دانه درشت ها برخورد نمی شود؟ چه در دولت های قبل چه در دولت های 

فعلی، چه در دولت قبلی. مگر ما با معاون اول رئیس جمهور برخورد نکردیم، 

مگـــر ما با وزرا برخورد نکردیم، مگر با نمایندگان مجلس برخورد نکردیم؟ 

می گویید اطلاع رســـانی نکردید، هرکدام از افراد محکوم شدند، حکمشان 

قطعی شـــد و پرونده شان بسته شد، در همان حد اطلاع رسانی شد. بعضی 

از افراد که دادگاهشـــان در حال برگزاری است. برخی هم که دادگاه برگزار 

شده است، هم رای و حکم منتشر شد و گفته شد که اتهامات افراد چه بوده 

اســـت و چه حکمی برای آنها صادر شده اســـت. از بعضی از افراد ردمال 

شـــد و حتی جزای نقدی را تا ریال آخری که محکوم شـــده بودند را گرفتیم 

و صرف نظـــر نکردیم. می فرمایید چرا بعضی از این افراد از ارفاقات قانونی 

استفاده می کنند. برای دیگران هم ارفاق قائلیم، برای این افراد هم ارفاق قائلیم. 

هرکدام هرشـــرایطی که داشته باشند، لکن دیگران به چشم نمی خورند، آن 

مسئوول به چشم می خورد. نه اینکه برای او ارفاق قائل شدند و برای دیگری 

ارفاق قائل نشـــدند. طبق قانون نمی توانیم کسی را که بودنش در زندان طبق 

نظر پزشکی قانونی، تحمل حبس ندارد را نگه داریم و به بیرون کردن و تعلیق 

کردن از زندان الزام داریم. منتها 10 نفر در بین 100هزار نفر خیلی به چشم 

می خورند اما آن 90 هزار نفر به چشم نمی خورند.«

   قانون اجازه نمی دهد دادگاه ها علنی باشند

رئیس قوه قضائیه در دانشـــگاه علوم وتحقیقات به این موضوع هم اشاره کرد 

که دنبال علنی کردن همه دادگاه ها بوده اما تاکنون موفق به اجرای آن نشده و 

گفت: »سال هاست فریاد می زنم، غیر از مواردی که در قانون اساسی استثنا 

شـــده، دادگاه هایمان علنی باشد. قانون این اجازه را به ما نمی دهد. تا الان 

موفق نشـــدم این قانون را عوض کنم. شـــما هم کمک کنید که این قانون را 

تغییر دهیم، مشکلی ندارد.«

   بسیاری از مسائل را با شهید رئیسی

تلفنی حل می کردیم
قوه قضائیه نسبت به دولت سیزدهم سختگیری بیشتری داشته؟ این موضوعی 

بود که از جانب یکی از دانشجویان مطرح شد و اژه ای هم در پاسخ گفت: 

»یکی از دانشجویان گرانقدر در سخنان خود اعلام کرد قوه قضائیه در قبال 

دولت سیزدهم نسبت به دولت فعلی سختگیری بیشتری داشت. من سخن 

این دانشـــجوی گرانقدر را به حساب کم اطلاعی او می گذارم و خطاب به 

او می گویم که من به واســـطه ارتباطات دیرینه ای که با شهید رئیسی داشتم، 

بســـیاری از مسائل را با او به صورت تلفنی مطرح و مرتفع می کردم و با یک 

کلام منظـــور همدیگر را متوجه می شـــدیم. اقداماتی که در دوره فعلی قوه 

قضائیه طی ســـه سال ونیم اخیر نســـبت به رفع موانع تولید و جلوگیری از 

تعطیلی بنگاه های تولیدی و اقتصادی شده به مراتب بالاتر از دوره های قبلی 

است. در نشست های مستمری که ما مسئولان قضایی با فعالان اقتصادی و 

تولیدی و کنشگران حوزه دانش بنیان داریم، آنها به صراحت اعلام می دارند که 

مساعدت ها و کمک های دستگاه قضایی به حوزه های کاری آنها از مسئولان 

ذی ربط حوزه هایشان نیز بیشتر است.«

   با منتقد نه ولی با تهمت زننده برخورد می کنیم

رئیس قوه قضائیه در واکنش به صحبت یکی از دانشـــجویان که گفت چرا 

قـــوه قضائیه با فردی که انتقاد می کند، برخورد می کند، گفت: »باید بگویم 

حتی یک نمونه وجود ندارد که دســـتگاه قضایی با فرد منتقد به صرف انتقاد 

کردن برخورد کرده باشـــد اما اینکه فردی در سخنان خود به دیگری تهمت 

بزند یا نشـــر اکاذیب کند یا امنیت روانی جامعه را مخدوش کند، قطعا قوه 

قضائیه برخوردهای لازم قانونی را در قبال او انجام می دهد. وقتی یک نفر در 

قالب انتقاد، به دیگری تهمت می زند و فرد مورد تهمت قرار گرفته از مُفتری 

)تهمت زننده( شـــکایت می کند، ما در قوه قضائیه به موجب قانون موظف 

به رســـیدگی هستیم، البته ممکن است در خلال رسیدگی مشخص شود که 

سخن آن فرد تهمت نبوده است.«

»اگر مازوت سوزی نداریم، پس چرا هوا آلوده است؟ « شاید بیشترین پرسش 

مطرح شده از سوی شهروندان تهرانی در چند روز اخیر همین باشد. ایستگاه های 

شـــرکت کنترل هوای تهران نشان می دهند که در 48 ساعت گذشته شاخص 

هوای تهران بالای 160 و برای تمامی گروه های سنی ناسالم بود. رئیس گروه 

سلامت هوا و تغییر اقلیم وزارت بهداشت به دنبال بالا رفتن میزان آلاینده های 

هوای تهران گفته بود با توجه به پیش بینی پایداری هوا توسط سازمان هواشناسی 

کشور و ادامه آن تا روز دوشنبه و افزایش غلظت آلاینده ذرات معلق کوچک تر 

از دو و نیم میکرون، دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی اعلام وضعیت شرایط 

اضطرار کرده است. اگر ما مازوت سوزی نداریم، دلیل آلودگی هوای دو روز 

گذشته کلانشهر تهران چیست؟ 

   مازوت سوزی یا وارونگی هوا؟ 

مدیران سازمان هواشناسی کشور و مسئولان محیط زیست کشور معتقدند متهم اصلی 

آلودگی دو روز گذشته کلانشهر تهران وارونگی هواست. احد وظیفه، رئیس مرکز ملی 

اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی در گفت وگو با »فرهیختگان« 

 پدیده وارونگی دما رخ می دهد. یعنی در سطح زمین هوا 
ً
گفت: »در زمستان معمولا

سرد است اما در لایه های بالاتر هوا گرم تر می شود. به همین دلیل، صعود هوا انجام 

نمی گیرد یا به عبارتی، هوای سطح زمین در همین ارتفاع باقی می ماند و به فراز های 

بالای جو صعود نمی کند. این وضعیت برعکس تابستان است که سطح زمین گرم 

می شود و هوای گرم به سمت بالا صعود می کند. در تابستان، آلودگی ناشی از دود 

ماشین ها، کارخانجات و منابع دیگر به لایه های بالاتر جو منتقل می شود. اما در هوای 

سرد زمستان، لایه های پایین جو به دلیل وارونگی دما آلوده باقی می مانند و آلودگی 

در این سطوح انباشته می شود.« وظیفه همچنین ادامه داد: »این وضعیت فیزیکی 

مشخصی است. از طرف دیگر، منابع تولید آلودگی همواره فعالند، چه صنایع، چه 

خودرو ها و چه منازل. به همین دلیل این آلودگی مداوم در زمستان مشاهده می شود.« 

اصلی ترین پرسش این است که راه مقابله با این وارونگی دما چیست؟ مردم چه کاری 

باید انجام دهند؟ وظیفه معتقد است که چاره ای جز کاهش آلاینده ها نداریم. کیفیت 

موتور خودرو ها، نوع سوخت مصرفی، تعداد خودرو ها، کاهش ترافیک و کاهش 

رفت وآمد همگی نقش دارند. صنایع آلاینده نیز در این ماجرا مقصرند.

   راه فرار از آلاینده ها در وارونگی هوا چیست؟ 
او توضیح داد: »در سایر نقاط دنیا شهر های آلوده مانند توکیو، لندن یا پکن توانسته اند 

این مشکل را حل کنند. آن کشور ها سیستم های حمل ونقل عمومی را بهینه کرده اند. 

تعداد اتوبوس ها و وسایل حمل ونقل عمومی مانند مترو را افزایش داده اند و از اتوبوس ها 

و مترو های برقی استفاده کرده اند. همچنین کیفیت موتور خودرو ها و سوخت را بهبود 

داده اند و موتورسیکلت های برقی را جایگزین موتور های بنزینی کرده اند. نکته مهم این 

است که برق وسایل برقی باید از منابع پاک تأمین شود، مانند انرژی خورشیدی و بادی. 

به این ترتیب، آلایندگی کاهش پیدا می کند. راه دیگری وجود ندارد. تنها راهکار، اجرای 

قانون هوای پاک است. باید توجه کرد که وارونگی دما فرآیند طبیعی جوی است و نمی توان 

آن را از بین برد. ما نمی توانیم لایه های زیرین جو را گرم کنیم؛ چنین انرژی عظیمی در 

اختیار نداریم. بنابراین، تنها راه کاهش آلاینده هاست.« وظیفه همچنین تصریح کرد: 

»کاهش آلاینده ها یعنی جایگزینی سیستم های ناکارآمد فعلی با سیستم های بهینه. 

وسایل نقلیه برقی باید جایگزین اتوبوس ها و تاکسی های بنزینی و گازوئیلی شوند، 

مشـــروط بر اینکه برق آن ها از منابع پاک تأمین شود. در غیر این صورت، اگر برق از 

منابع فسیلی تأمین شود مشکل همچنان باقی خواهد ماند. همچنین نیروگاه ها باید با 

راندمان بالا و آلودگی کمتر کار کنند.« کارشناسان محیط زیست نیز معتقدند که تنها راه 

کاهش میزان آلاینده ها در زمان وارونگی هوا استفاده از انرژی پاک و به کارگیری مد های 

دیگر حمل ونقل عمومی است. هوای این روز های تهران آلوده است. از اصلی ترین 

 به مازوت مربوط 
ً
پرســـش های این روز ها این است که چند درصد این آلودگی واقعا

می شود و چند درصد آن ناشی از وارونگی هواست؟ هواشناسی می گوید وارونگی 

هوا در این فصل یک امر طبیعی است. محمد درویش، فعال محیط زیست معتقد 

است در تهران مازوت سوزی نداشتیم و تنها در استان هایی مثل البرز، مرکزی، اصفهان، 

خراسان رضوی، مازندران )نیروگاه نکا( و قزوین مازوت سوزی وجود داشته است. البته 

در این میان ناگفته نماند که قرار بود این مسئله متوقف شود اما از دو روز گذشته دوباره 

 مازوت سوزی 
ً
در برخی مناطق آغاز شده است. در تهران به دلیل حساسیت ها اصلا

انجام نمی شود. با این حال وضعیت آلودگی همین است که اکنون مشاهده می کنیم. 

   درویش، فعال محیط زیست: مردم چاره ای به جز 

استفاده از خودروی شخصی ندارند
درویش در گفت وگو با »فرهیختگان« توضیح داد: »مطالعه ای که توسط شرکت کنترل 

کیفیت هوای شهرداری تهران انجام شده نشان می دهد بیش از ۸2 درصد از آلاینده های 

 گازی تهران ناشی از وسایل حمل ونقل موتوری است که سوخت فسیلی مصرف می کنند.

بنابراین منابع آلودگی ثابت مثل کارخانه ها، خانه ها و رستوران ها کمتر از 20 درصد در 

انتشار گاز های آلاینده نقش دارند. درمورد انتشار ذرات کوچک تر از دو و نیم میکرون نیز 

بیش از ۶0 درصد سهم مربوط به وسایل حمل ونقل موتوری با سوخت فسیلی است. به 

نظر می رسد عامل اصلی آلودگی هوای فعلی همین وسایل حمل ونقل موتوری باشند. 

مردم در شهر هایی مثل تهران، اصفهان، مشهد، و تبریز آلودگی شدیدی را تجربه می کنند. 

آن ها چاره ای جز استفاده از خودروی شخصی ندارند؛ چرا که وسایل حمل ونقل عمومی 

بســـیار محدود است. مترو با وجود کارایی اش، خطوط کمی دارد و واگن های آن نیز 

 پر می شود.«
ً
کافی نیستند. حتی همین مترو نیز در ساعات پیک ترافیک ظرفیتش کاملا

اولویت کلانشهر ها باید سرمایه گذاری در حمل ونقل عمومی باشد

این فعال محیط زیست ادامه داد: »باید روی گسترش حمل ونقل عمومی سرمایه گذاری 

شود. برای مثال آوردن اتوبوس های برقی، افزایش کیفیت ناوگان حمل ونقل عمومی، 

ایجاد مسیر های ایمن برای دوچرخه سواری و پیاده راه ها و راه اندازی دوچرخه های 

اشتراکی می توانست شرایط را بهبود بخشد.«

جای خالی دوچرخه سواری در تهران

درویش گفت: »ما حتی از برنامه پنج ساله توسعه دوچرخه سواری عقبیم. قرار بود 

سهم دوچرخه در سفر های شهری از نیم درصد به یک و نیم درصد افزایش یابد، اما 

این هدف محقق نشده است. شورای شهر ششم نیز این برنامه را متوقف کرد و بسیاری 

از مسیر های ایمن دوچرخه سواری را از بین برد، به جای آنکه آن ها را گسترش دهد. 

همه دنیا برای حل پایدار مشکل آلودگی هوا دیگر سراغ افزایش اتوبان، تقاطع های 

غیرهمسطح و تونل ها نمی روند و درحقیقت چراغ سبز به خودرومحوری نمی دهند 

بلکه تلاش می کنند مبلمان شهری را به گونه ای طراحی کنند که مردم بتوانند به راحتی 

از شـــیوه های حمل ونقل جایگزین استفاده کنند. امیدوارم که این درک و درایت در 

کشور ما نیز ایجاد شود و حداقل به مفاد قانون هوای پاک مصوب سال 139۶ وفادار 

بمانند و آن را اجرا کنند.«

تمام 16 دستگاه مسئول در اجرای هوای پاک ترک فعل کرده اند

اجـــرای قانون هوای پاک در این روز هـــا می تواند از جدی ترین مطالبات مردم 

کلانشهر ها باشد. اما از پرسش های مهم دیگر این است که اکنون چقدر از اجرای 

قانون هوای پاک عقب هستیم؟ درویش گفت: »طبق بررسی ای که فراکسیون محیط 

زیست مجلس انجام داده است تمامی 1۶ دستگاهی که طبق قانون هوای پاک 

مسئول بوده اند ترک فعل کرده اند. این ترک فعل هم در دولت دوم حسن روحانی و 

هم در دولت ابراهیم رئیسی رخ داده است. حتی برخی مدیران مجازات شده اند؛ 

دو معاون وزیر، یکی در وزارت نیرو و دیگری در سازمان حفاظت محیط زیست، 

هرکدام سه سال حبس گرفته اند. یکی مربوط به دولت عیسی کلانتری و دیگری 

مربوط به دولت ابراهیم رئیســـی بوده است. به نظر می رسد عزم مسئولان برای 

اجرای این قانون جدی است اما باز هم این قانون هنوز به درستی اجرا نشده و روی 

زمین مانده است. امیدوارم در دولت فعلی مسعود پزشکیان این قانون اجرا شود.«

ین ترک فعل در اجرای قانون هوای پاک برای خود ســـازمان محیط  بالاتر

یست است ز

او همچنین ادامه داد: »وظیفه نظارت بر اجرای قانون هوای پاک بر عهده سازمان 

حفاظت محیط زیســـت است. جالب اینجاست که بالاترین ترک فعل در این 

زمینه را خود این سازمان در دولت های قبلی داشته است. یعنی سازمان به عنوان 

متولی اصلی آن گونه که باید پیگیر اجرای قانون نبوده اســـت. اکنون می بینیم که 

دکتـــر انصاری مدیری ویژه برای اجرای این قانون و پایش آن در دســـتگاه های 

دیگر منصوب کرده اند تا این مسئله جدی تر پیگیری شود. گزارشی هم در مورد 

مازوت سوزی ارائه شد. دولت دو سه هفته مقاومت کرد، اما به رأی سازمان محیط 

زیست احترام گذاشت و مازوت سوزی را متوقف کرد. با این حال، از دیروز دوباره 

مازوت ســـوزی آغاز شده است. سازمان محیط زیست زور چندانی ندارد و اگر 

بخواهد رفتار های غیرقانونی بدنه دولت را رسانه ای کند، چون خودش جزئی از 

 انجام نمی شود. در چنین مواردی رئیس سازمان 
ً
بدنه دولت است، این کار معمولا

حفاظت محیط زیست یا باید کنار برود یا سکوت کند.«

   سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم: در اجرای 

ک جدی تر از دولت های قبلی هستیم قانون هوای پا
مهم ترین وظیفه ســـازمان طبق ماده 2 قانون هوای پاک، نظارت قانونی است. 

این گفته های احمد طاهری، سرپرســـت مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم است. او به 

»فرهیختگان« گفت: »اگر همین حالا سایت سازمان محیط زیست را بررسی 

کنید، می بینید که معاونت محیط زیســـت انسانی سازمان برای مجموعه هایی 

کـــه در موضوع اجرای قانون هوای پاک تخلف کرده اند اقدامات قضایی را آغاز 

 متفاوت از 
ً
کرده است. این موضوع نشان می دهد رویکرد ما در این دولت کاملا

دولت های قبلی اســـت. وظیفه نظارتی خود را به شکلی جدی و متفاوت انجام 

خواهیم داد. در این راستا موضوعاتی مانند اسقاط خودرو های فرسوده، افزایش 

کیفیت ســـوخت، ارتقای کیفیت ســـوخت، توزیع و افزایش تولید انرژی های 

تجدیدپذیر در کشور و گسترش حمل ونقل عمومی از اولویت های ما هستند که 

 به صورت جدی پیگیری می شوند. در هر جلسه کارگروه ملی آلودگی هوا 
ً
حتما

یکی از این موضوعات را به صورت اختصاصی و با جزئیات بررســـی می کنیم، 

برنامه های قابل پایش و رصد از دســـتگاه های اجرایی می گیریم و این موارد را به 

 شفاف دنبال می کنیم.«
ً
شکل کاملا

برنامه کلی برای رفع آلودگی هوا اجرای قانون هوای پاک است

طاهری همچنین تأکید دارد: »باید توجه داشت که برای حل معضل چندین ساله 

آلودگی هوای کلان شـــهر ها نمی توان انتظار داشـــت که این مشکل در بازه ای 

 دو یا سه ماهه، توسط دولت چهاردهم برطرف شود. با این حال، 
ً
کوتاه مدت، مثلا

ما تلاش کرده ایم تمامی اقدامات کوتاه مدتی که امکان انجامشان وجود دارد را به 

کار بگیریم تا میزان آلودگی به حداقل برسد. در عین حال، اقدامات میان مدت و 

بلندمدت نیز در حال برنامه ریزی و پیگیری جدی هستند.« او همچنین توضیح 

داد: »برنامه کلی ما و دســـتگاه های دخیل در ماجرای آلودگی هوا، همان قانون 

هوای پاک است که وظایف هر دستگاه در آن مشخص شده است. ما برای هرکدام 

از تکالیف دستگاه ها برنامه اجرایی شان را اخذ کرده و آن ها را مورد ارزیابی قرار 

داده ایم. مبنای نظارت ما نه تنها برنامه ارائه شـــده توسط دستگاه ها بلکه انطباق 

آن برنامه ها با قانون هوای پاک اســـت. اگر برنامه ای که دســـتگاهی ارائه داده با 

پیش بینی های قانونی مطابقت نداشته باشد سازمان محیط زیست آن را نمی پذیرد. 

برخی از برنامه ها همچنان در حال نهایی ســـازی اند و ما در دوره این دولت، این 

موارد را به دقت کنترل خواهیم کرد.«

رئیس قوه قضائیه در دیدار با دانشجویان دانشگاه آزاد به سوالات صریح آنها پاسخ داد

دفاع از دادگاه علنی

با مازوت و بی مازوت حال وهوای تهران خراب است، این تصویر از دماوند خیلی گویا است

دیو سپید پای در دود
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